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Acta de la reunió de la Taula Sectorial Agrària de l’Arròs  

 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: AR/01/21 
Data: 22/06/2021 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 10.36h/14.54h 
 
Ordre del dia  
  
1. Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior  

2. Cargol Poma 

2.1. Actuacions de lluita i eradicació del cargol poma 2021  

2.2. Ajuts a l’adquisició de saponines 2021  

3. Evolució de la superfície amb sembra en sec  

4. Sanitat vegetal 

4.1. Autoritzacions excepcionals de productes fitosanitaris: novetats 2021  

4.2. Seguiment i assaigs d’herbicides  

5. Informació sobre el desplegament del Decret 153/2019 de la fertilització del sòl i de la 
gestió de les dejeccions ramaderes  

6. Ajuts de la PAC   

7. Danys per fauna salvatge: valoració de danys en arrossars causats per polla blava i 
flamenc i altres qüestions 

8. Torn obert de paraules 

 
 
Assistents  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos:  Dani Forcadell, Carlos Bertomeu i Eva Morera  

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Àngels Amenós i Laura Domènech  

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Josep Lluis Bosque i Jordi Marcel 
Matamoros 

Arrossaires del Delta del Ebre, SCCL: Toni Domingo  

Camara Arrossera del Montsià (Càmara Arrossera d'Amposta): Marcel Matamoros  

 
Entitats Convidades  

IRTA (Institut de Recerca i Tecnologia Agroalimentàries): Mar Català  

PRODELTA : Marc Ibeas  
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Representants del DARP 
 
DIRECCIÓ GENERAL D’AGRICULTURA I RAMADERIA 

La directora general: Elisenda Guillaumes  (presideix la reunió) 

La subdirectora general d’Agricultura: Neus Ferrete  

El cap del Servei de Sanitat Vegetal: Jordi Giné  

La cap de Secció d'Agricultura i Sanitat Vegetal (Terres Ebre): Gemma Galimany 

La tècnica del Servei de Sanitat Vegetal: Sílvia Cònsola  

El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica (ef): Jordi Mateu  

El responsable d’Assumptes Mediambientals: Josep Mª Virgili  

El responsable de Fertilització i Gestió de la Matèria Orgànica: Carlos Ortíz  

La coordinadora tècnica de les Taules Sectorials Agràries: Ana Llansó (actua com a secretària)  

La responsable de Gestió Telemàtica Ramadera: Anna Martell  
  
DIRECCIÓ GENERAL DE DESENVOLUPAMENT RURAL  

La cap del Servei de Sostenibilitat Agrària: Pilar Ricart  

La cap del Servei de Coordinació d’Ajuts i Registres: Anabel Aguilar  
 
SECRETARIA GENERAL  

La responsable d’Anàlisi Sectorial i Mercats Agroalimentaris: Marta Coll  
 
DIRECCIÓ GENERAL DE POLÍTIQUES AMBIENTALS I MEDI NATURAL    

El cap del Servei de Fauna i Flora: Ricard Casanovas     
 
DEPARTAMENT DE LA VICEPRESIDÈNCIA I DE POLÍTIQUES DIGITALS I TERRITORI  

El director del Parc Natural del Delta: Joan Francesc Vidal  
 
 
Excusa l’assistència: el director dels Serveis Territorials del DACC a les Terres de l’Ebre, Jesús Gómez  
 
 

Desenvolupament de la reunió  
 
Introducció 
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, inicia la reunió donant la 
benvinguda a tots els presents i indicant breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la 
paraula i moderar aquesta reunió virtual i demana si algú té inconvenient en enregistrar la reunió per 
tal de facilitar l’elaboració de l’acta i per tal que quedi a disposició de tots els assistents. Per unanimitat 
s’aprova l’enregistrament. 
 
E. Guillaumes explica la nova envergadura que adquireix el Departament en aquesta nova legislatura,  
assumint les competències en matèria de medi natural, medi ambient i alimentació en el sentit més 
extens de la paraula, abastant totes les baules de la cadena alimentaria i arribant a tots els ciutadans, 
amb el repte de valoritzar el sector primari. Així doncs, el Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca 
i Alimentació  (DARP), esdevé l’actual Departament d'Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural 
(DACC). La DG d’Agricultura i Ramaderia es manté i ella mateixa continua al capdavant. 
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La directora informa que una de les línies estratègiques que s’està començant a definir des del DACC, 
és el Pla d’Acció de l’Agricultura Ecològica per arribar als objectius marcats per la UE del 25% de la 
superfície agrària ecològica. Aquest Pla d’acció haurà d’estar finalitzat l’any 2022 i contempla un procés 
participatiu públic.  
  
Un altre gran projecte en el que s’està treballant és el del Pla d’Agricultura Sostenible (PAS), que 
permetrà una transició de la Producció Integrada actual i esdevé un sistema voluntari de certificació de 
les explotacions agràries en matèria de sostenibilitat. En aquests moments  ja es disposa d’una primera 
versió de la guia de bones pràctiques agràries, i amb la voluntat que sigui consensuada amb el sector 
ja se li va fer arribar per fer les observacions corresponents. A dos anys vista, és previst tenir el 
desplegament de la Llei d’Agricultura Sostenible i el Decret que contemplarà la norma tècnica que s’està 
treballant (Guia de Bones Pràctiques Agràries). 
 
Pel que fa a la nova PAC, la directora informa que de l’ecoesquema de zones humides que es va 
treballar conjuntament amb Balears i València i que es va presentar al MAPA, no se’n té retorn pel 
moment, i per tant es continua amb les mesures agroambientals tal i com estan definides a dia d’avui. 
 
Altre punt pel que fa al nou horitzó de la nova PAC, és la reducció d’un 50% d’ús de productes 
fitosanitaris, per a la qual cosa s’està treballant en un nou sistema d’informació (SIEX, CEXTEL) per 
part del FEGA, que juntament amb un nou quadern d’explotació telemàtic, servirà per obtenir les dades 
d’ús de productes fitosanitaris que fan les explotacions i que seran necessàries per demanar els ajuts. 
El sistema haurà d’estar operatiu l’1 de gener de 2022. La UE treballa amb dos índex harmonitzats, que 
es basen en les autoritzacions excepcionals de productes fitosanitaris i la seva perillositat. Des del 
DACC s’està desenvolupant un quadern d’explotació telemàtic, vàlid per tot tipus d’ explotacions: de 
producció ecològica, integrada, sostenible o convencional, i que pretén ser una eina molt útil per al 
pagès per poder prendre decisions respecte a la seva explotació perquè tindrà les dades agrupades 
(també les de la gestió de la fertilització) i des del qual es podran transferir les dades requerides pel 
MAPA.   
 
E. Guillaumes informa de les novetats respecte de les Taules Sectorials que es preveuen durant 
aquesta legislatura: 

- la modificació del Decret de les Taules Sectorials per fer-lo el més flexible possible i poder encabir 
les taules que falten (la de la fertilització, la de la producció integrada, la de l’equí...) i les que es 
puguin crear, així com mantenir actualitzada la representativitat de les entitats que en formen part. 
És previst iniciar el procés després de l’estiu amb la consulta pública prèvia. 

- L’habilitació d’un apartat de Taules Sectorials a Ruralcat, on es publicarà tota la informació 
relacionada amb les Taules (documentació, actes, etc.), per tal de facilitar la seva consulta al sector. 

La directora agraeix al Gabinet Tècnic el Recull Estadístic que ha elaborat amb les dades del sector de 
l’arròs i que ha estat lliurat amb la resta de documentació de la reunió, el qual s’annexa a aquesta acta: 
 

punt 0- 
RECULL_ARRÒS 2021.pdf 

 
1. Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior  

 
S’acorda aprovar l’acta de la reunió anterior, AR/01/2020, per unanimitat, amb les esmenes aportades 
per la FCAC i l’IRTA a la pàgina 5: 

- Paràgraf 6è: on diu: “Oxidiazol”, ha de dir “Oxadiazon” (esmena FCAC). 

- Paràgraf 7è.- on diu “... destaca que l’IRTA ja no fa cap assaig amb Loyant© ja que anteriorment ja 
havia comprovat la seva important fitotoxicitat, tant en sembra en sec com en la convencional”, ha 
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de dir: “...comenta que l’IRTA  no ha fet cap assaig amb Loyant©, però s’ha aplicat a la finca i s’han 
observat símptomes de fitotoxicitat en la sembra en sec” (esmena IRTA). 

punt 1- Esb. Acta TSA 
Arròs juliol 2020.pdf  

2. Cargol Poma 
 

La directora E. Guillaumes fa saber que el director dels Serveis Territorials del DACC a les Terres de 
l’Ebre, Jesús Gómez, ha excusat la seva presència en aquesta reunió per motius personals ineludibles, 
i li ha demanat que li faci arribar qualsevol petició que es generi per part del sector.  
 
2.1. Actuacions de lluita i eradicació del cargol poma 2021  
 
La cap de Secció d'Agricultura i Sanitat Vegetal (Terres Ebre), Gemma Galimany, explica la situació 
actual i les actuacions que s’han dut a terme aquest hivern en relació amb la lluita i l’eradicació del 
cargol poma al Delta de l’Ebre, amb el suport d’un mapa el qual s’annexa a l’acta, on s’indiquen la 
situació dels focus: 

punt 2.1- Mapa .pdf

 
G. Galimany informa que s’han salinitzat 92 km de desguassos al marge dret (cap camp perquè no es 
podia assegurar la dessalinització amb aigua dolça per les obres que s’estaven realitzant al canal) i 54 
km al marge esquerre i els 12 polígons comunicats.  
 
Informa que l’encomana de prospecció i seguiment per part de la CHE (Confederació Hidrogràfica de 
l’Ebre) ha finalitzat al desembre de 2020, i ara aquesta tasca la fan els Agents Rurals que estan vigilant 
el focus de Miravet (300 m lineals) en el que de moment no s’ha trobat cap cargol ni cap posta. Si seguís 
així fins finalitzar el 2022, el focus es podria donar per erradicat.  
 
Pel que fa al marge dret, informa que es va enviar al febrer una carta als titulars de les parcel·les amb 
les mesures a seguir: 
 

- 41 titulars de parcel·les lliures (108 ha que s’alliberen però amb mesures de contenció i en 
seguiment) 

- 51 titulars de parcel·les amb tractaments intensius (189 ha)  
- 5 titulars de guarets o amb tractaments físics (4,92 ha) 

 
G. Galimany informa que cada any apareixen nous focus però s’estan eradicant de l’ordre de 100 
hectàrees d’any. Aquest darrer any al no poder salinitzar a la dreta en post collita (per obres als canals 
de reg) els camps no ha baixat el número de parcel·les infectades a inici de la campanya 2021. 
 
A la zona de Roquetes encara hi ha 7 parcel·les afectades, amb incidència molt baixa, gràcies a les 
mesures en camp i en desguassos per part de la Comunitat de Regants de la Dreta de l’Ebre (CRD). 
 
Fins a 21/06/2021, aquesta campanya han aparegut de moment 9 focus nous, que corresponen a 15 
parcel·les noves infectades. Aquests 15 camps representen una superfície de 42,6 hectàrees. Les 
causes més probables de disseminació del cargol poma han estat a través del desguàs (postes) o per 
la contaminació de la maquinària (7). Es dóna el cas que 9 parcel·les sortien del guaret (6 del 2020 i 2 
del 2018), la qual cosa fa pensar que no ha donat gaire bons resultats.  
 
Pel que fa al marge esquerre, G. Galimany informa que s’està duent a terme l’actuació a la zona de  
Bassot per part de la Comunitat de Regants de l’Esquerre de l’Ebre (CRE), on s’ha n fet totes les 
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tasques previstes prèvies a la inundació dels camps amb aigua salada i hi ha la previsió que a la tardor 
s’ofereixi saponines a tots els agricultors per a que facin els tractaments en aquesta zona. 
 
Unió de Pagesos (C Bertomeu i D Forcadell) demana al DACC com valora la sembra en sec. G. 
Galimany respon que la sembra en sec és una de les vies per tirar endavant el conreu de l’arròs en 
parcel·les amb molta afectació de cargol poma, encara que té la seva complexitat. Amb poca incidència 
de cargol poma no compensa. La sembra en sec s’ha posat en marxa al Delta per l’existència del cargol 
poma, cas contrari, opina que no s’hagués ni provat. 
 
Unió de Pagesos (C Bertomeu) demana al DACC quina és l’opinió que tenen de la poca implicació del 
MAPA pel que fa al problema que suposa el cargol poma. E. Guillaumes respon que per part del DACC, 
s’assisteix a tots els Comitès Nacionals de Fitosanitaris i sempre traslladen el problema del cargol 
poma, però malgrat es fa la pressió corresponent, no els veu gaire proactius, com tampoc pel que fa a 
la qüestió del finançament de les saponines.  
 
La subdirectora general d’Agricultura, Neus Ferrete, explica que des de Catalunya es va convèncer al 
MAPA per tal que defensés davant la UE el posicionament de seguir amb l’estratègia de lluita i 
erradicació del cargol poma, atès que hi havia la previsió de passar a l’estratègia de la convivència amb 
la plaga. De moment, s’ha aconseguit aturar el canvi de normativa en aquest sentit; per tant es continua 
amb la lluita i erradicació. N. Ferrete afirma que tenim recursos i normativa que ens acompanya i és 
una mesura protectora per nosaltres i per altres zones productores, algunes d’elles molt properes. Des 
de Catalunya se seguirà defensant aquesta postura amb totes les forces, malgrat no sabem quant 
podrem aguantar. C. Bertomeu agraeix l’esforç del DACC. 
 
2.2. Ajuts a l’adquisició de saponines 2021  
 
E. Guillaumes recorda que aquesta mesura es va treure del Grup Adhoc perquè mancaven recursos i 
actualment es porta amb pressupost de la direcció general. L’any passat, amb la situació del temporal 
Glòria, el sector va demanar un increment del percentatge de suport, cosa que des del DACC es va 
acceptar excepcionalment, passant del 33% al 50% de subvenció, però enguany s’ha tornat al 
percentatge original de finançament (33%), per poder arribar al màxim de beneficiaris i d’acord al 
pressupost disponible: 150.000 €. 
 
Unió de Pagesos (C Bertomeu) demana al DACC que pressioni al MAPA en relació amb el finançament 
de l’adquisició de saponines. Petició 2.2a 
 
El cap del Servei de Sanitat Vegetal, Jordi Giné, agraeix el comentari de N. Ferrete efectuat en el punt 
anterior, i afegeix que gràcies a aquesta normativa, es va poder erradicar el cargol poma a Girona i al 
Delta s’ha aconseguit la seva contenció.  
 
J. Giné explica les dades dels ajuts per a la campanya 2020, on es va subvencionar el 50% del cost de 
l’adquisició de saponines, tal i com ha dit la directora, abonant-se el passat dia 13/05/2021 els 150.000 
€ a 286 beneficiaris. J. Giné explica que la nova ordre d’ajuts 2021, s’ha passat a consulta del sector i 
no hi ha cap novetat al respecte fora de que es torna a la subvenció inicial del 33%. I que el tràmit 
telemàtic s’haurà de fer amb certificat digital instal·lat al PC. Veure els detalls a la presentació que 
s’annexa:   

punt 2.2- AJUTS 
SAPONINES.pdf  

 
PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que es faci el possible per a mantenir la possibilitat de que 
els sol·licitants de l’ajut puguin continuar tramitant la sol·licitud amb l’IdCat Mòbil ja que amb aquesta 
eina es permet que els tècnics assessors de cooperatives i organitzacions de productors puguin ajudar 
a tramitar aquesta sol·licitud als seus socis, que sovint desconeixen com fer servir aquests tipus de 
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certificat. J. Giné respon que això ve donat per normativa i M. Ibeas li demana que es faci arribar als 
membres de la Taula Sectorial dita normativa. Peticions 2.2b i 2.2c 

 
Unió de Pagesos (D. Forcadell i C. Bertomeu) comenten que l’ús de saponines va a la baixa i tornar al 
33% de subvenció suposa una mala notícia per als agricultors. Demana al DACC que valori la 
possibilitat de no abaixar el percentatge de subvenció al 33%,o que es minimitzi aquesta baixada, per 
alleugerir els costos als productors. Així mateix, la sol·licitud únicament de forma telemàtica (igual que 
passarà amb el quadern telemàtic) és un gran problema per al productor i per això demana formació o 
alguna acció que els ajudi. J. Giné respon que l’ús de saponines està estabilitzat en torn a les 1.500-
1.600 ha i el que es pretén amb el pressupost actual, és arribar a tots els productors, i per tant, no és 
factible tal com ha dit la directora. Unió de Pagesos (C Bartomeu) comenta que si s’estabilitza o baixa 
el consum de saponines és deu per l’increment de la superfície de la sembra en sec (tot i que haurà 
zones del Delta on no es podrà fer sembra en sec). 
 
Prodelta (M Ibeas) demana si podran disposar de les dades de saponines utilitzades i de la resta de la 
informació de les taules, doncs com d’altres assistents d’avui, hi poden participar com a convidats. 
 
Càmara Arrossera del Montsià (M Matamoros) comenta que es pot entendre que els tràmits siguin 
telemàtics però que s’ha de facilitar les coses al pagès. No hi ha avisos, costa de trobar les incidències, 
publicar únicament per e-tauler no ajuda, foto DUN... 
 
Unió de Pagesos (C. Bertomeu) es queixa que no se li va admetre un pagaré d’una factura en la 
certificació de l’ajut a l’adquisició de saponines de l’any passat i demana el perquè. J. Giné es 
compromet a consultar-ho i a informar-li. Petició 2.2d 
 

 
3. Evolució de la superfície amb sembra en sec  
 
La cap de Secció d'Agricultura i Sanitat Vegetal (Terres Ebre), Gemma Galimany, comenta que des de 
la Comissió Tècnica del Cargol Poma, sempre es diu que convindria saber la superfície que es fa amb 
la tècnica de la “sembra en sec” al Delta, tant al marge esquerra pel cargol poma, com al marge dret 
pels flamencs. G. Galimany informa que el DACC ha encarregat a l’IRTA aquesta tasca, amb la 
col·laboració del Centre Tecnològic de Telecomunicacions de Catalunya (CTTC) en la qual estan 
treballant amb imatges del satèl·lit Sentinel 2, amb 2 índex: el BSI (Bare Soil Index) i el NDWI 
(Normalized Differece Water Index), obtenint uns mapes a 5/05/2021, amb uns resultats de sembra en 
sec del 34,2 % de la superfície arrossera del Delta per al BSI i del 35,9 per al NDWI. 
 
G. Galimany conclou  que aquestes xifres suposen una superfície de sembra en sec d’entre 6.337-
7.075 ha, un cop descomptats els guarets, horta, etc. (s’han sobreposat les dades DUN 2020), tot i que 
s’hauria de comptar amb un marge d’error d’unes 1.000 ha. El que sí està en condicions d’afirmar, és 
que s’ha doblat la superfície de sembra en sec respecte a 2 anys enrere. Poden consultar-se els mapes 
a la presentació que s’annexa a l’acta: 
 

punt 3- TSA arròs 
Sembra en sec 2021.pdf 

 

Unió de Pagesos (D. Forcadell) agraeix al DACC aquestes dades, que són molt importants per les 
Comunitats de regants, ja que els permetrà una millor gestió de l‘aigua. També comenta que potser 
s’està sembrant massa d’hora i això ja està donant problemes. 
 
 
 
 
 

 



Generalitat de Catalunya 
Departament d'Acció Climàtica,  
Alimentació i Agenda Rural  
Direcció General 
d’Agricultura i Ramaderia 

 

 
 
Gran Via de les Corts Catalanes, 612-614 
08007 Barcelona 
Tel.: 93 304 67 00                                                                     Pàgina 7 de 17 
taules.sectorials.darp@gencat.cat 
http://agricultura.gencat.cat/ 
 
 
 
 

 
 

4. Sanitat vegetal 
 

4.1. Autoritzacions excepcionals de productes fitosanitaris: novetats 2021  
 
El Cap del Servei de Sanitat Vegetal, Jordi Giné, informa que anualment es demana al MAPA 
l’autorització d’ús dels productes que ens interessen (consensuats amb el sector en el marc de la Mesa 
d’ús sostenible que es realitza a finals d’any), i aquest any s’ha demanat:  

-  el Fludioxonil, fungicida per al tractament de llavors de l’arròs: que s’ha autoritzat 

- les saponines al 20% per al cargol poma: que s’han autoritzat 

- l’Oxadizon (herbicida): no autoritzat, malgrat es va justificar molt exhaustivament i denegat el 
recurs d’alçada presentat perquè hi ha altres herbicides autoritzats per l’arròs  

- Benzobicyclon (herbicida Avanza): malgrat no es va demanar expressament, s’ha inclòs 
Catalunya en la resolució del MAPA autoritzant a diverses comunitats autònomes 

- Tractament aeri Pyricularia (Azosxistrobin + difenoconazol): autorització pendent de la tramesa al 
MAPA dels Plans d’aplicació 

- Propanil (herbicida): demanat per varies CCAA (Catalunya no) i s’ha denegat per la complicació 
del control d’aplicacions que suposa. 

 
La FCAC (J. Bosque) agraeix l’esforç fet pel DACC pel que fa a l’Oxadizon i creu que hauríem 
d’aconseguir el detall dels indicadors harmonitzats de risc que es determinen cada any a nivell de l’Estat 
espanyol, per tal de ser conscients de les peticions que fem al MAPA, en funció d’aquest índex i de la 
zona. E. Guillaumes afirma que el que es busca des del MAPA és un equilibri d’autoritzacions en el 
conjunt del territori, i es compromet a fer la petició d’aquesta informació al MAPA. En cas de que no 
sigui possible obtenir-la, intentar deduir-la. Compromís 4.1a 
 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) manifesta que el sector de l’arròs, i més l’ecològic, està molt preocupat 
per la manca de productes fitosanitaris per combatre les males herbes i les plagues i a més perquè no 
es troba mà d’obra, per treure-les, tot augurant un futur molt pessimista pel Delta per aquestes 
mancances. 
   
E. Guillaumes proposa “rescatar” els Grups de treball de sanitat vegetal estatals per estudiar les 
necessitats reals del sector i compartir coneixements i informació. Petició 4.1b 
 

El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica, Jordi Mateu, considera que la reducció de 
productes fitosanitaris ha d’anar acompanyada de la gestió integrada de plagues. S’ha estat treballant 
en el  Pla d’acció de l’ús sostenible de productes fitosanitaris, per determinar quines debilitats tenen els 
diferents sectors i les necessitats que tenen els agricultors, per donar solucions, des dels diversos 
àmbits (investigació, administració, tècnic a través de les ADV, etc.) i fins ara ha funcionat molt bé. Amb 
el nou horitzó marcat per la UE, cal anar un pas més enllà i desplegar aquest Pla d’acció, conjuntament 
amb el sector, per donar les eines necessàries als agricultors per a la sostenibilitat, tant mediambiental 
com econòmica de les explotacions. Per això s’estan creant els Grups de Treball Tècnics de Sanitat 
Vegetal de Catalunya, però és evident que els grups de treball estatals suposen una optimització de 
recursos i transmissió d’informació molt interessant entre les diferents zones. En el sector de l’arròs 
s’han creat 2 grups de treball: el de Girona i el del Delta de l’Ebre. 
 
G. Galimany, informa que des del Grup de treball del Delta, s’està treballant en diferents alternatives 
per al control de males herbes en el marc de la gestió integrada de plagues, i s’està fent el seguiment 
de tots els assajos que s’estan realitzant al Delta de l’Ebre. 
 
E. Guillaumes informa que en alguna de les reunions de coordinació i del Comitè Nacional de 
Fitosanitaris s’ha demanat al Ministeri la recuperació d’aquests Grups de Treball estatals de sanitat 
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vegetal i li consta que el director V. Almansa no té inconvenient en reactivar aquells que es considerin 
necessaris. De fet, el Grup de Treball de Sanitat Vegetal dels Cítrics s’ha reactivat per la problemàtica 
del Cotonet de les Valls. 
 
La FCAC (J. Bosque) demana que s’acordi en aquesta reunió de la Taula Sectorial, que no esperem a  
que el MAPA tingui la iniciativa, sinó que sigui Catalunya la que prengui la iniciativa en sanitat vegetal, 
aprofitant el bon equip que tenim al Servei de Sanitat Vegetal. Els Grups de Treball de sanitat vegetal 
es poden crear aquí i, amb total transparència vers al MAPA, convidar als tècnics d’altres comunitats 
autònomes que creiem que ens poden aportar informació, experiència, o que estiguin disposats a 
desenvolupar projectes en comú. E. Guillaumes es manifesta a favor d’aquesta iniciativa. Acord 4.1c 
 
J. Giné i J. Mateu manifesten que, de fet, el contacte amb tècnics d’altres comunitats autònomes és 
habitual, però sí és cert que a vegades no coneixen totes les proves que s’estan fent, com ha passat 
amb l’Avanza.   
 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) demana la percepció del DACC en relació a les cases comercials de 
productes fitosanitaris, davant l’horitzó de la reducció de productes fitosanitaris marcada per la UE de 
cara al 2030 i 2050, pel fet que molt provablement no els compensi fer assajos de nous productes 
perquè econòmicament no els compensarà. E. Guillaumes respon que, a nivell d’usos menors, sí és 
una qüestió molt problemàtica; hi ha un punt molt urgent a solucionar, que és millorar l’eficiència del 
registre dels productes, que ara tarden anys en aconseguir-ho, però les cases comercials tenen molt 
clar aquest horitzó i ja estan buscant vies de lluita alternativa i altres possibilitats de negoci. J. Mateu 
afegeix que cal arribar a la mateixa efectivitat, fent un bon maneig del cultiu.  
 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) i PRODELTA (M. Ibeas) demanen una solució per lluitar contra les 
algues dels canals de rec, perquè no hi ha cap biocida autoritzat per aquest ús (aigua de rec). Les 
CCRR han enviat una circular als pagesos avisant que tanquen l’aigua puntualment per a assecar-les. 
J Giné comenta que el sulfat de coure i el permanganat de potassi es van prohibir i és un tema recurrent 
perquè no hi cap biocida que es pugui utilitzar en aigua de reg. E. Guillaumes es compromet a exposar 
aquest problema a l’ACA per intentar trobar la millor solució. Petició  4.1d 
 
L’IRTA (M. Català) diu que les Comunitats de Regants hauran de tallar l’aigua alguns períodes per fer 
les tasques de manteniment de les seves infraestructures, però malgrat la complicació que comporta 
en el maneig de les explotacions, és de l’opinió que s’haurien d’estudiar, posar en valor i harmonitzar 
totes aquelles tècniques de maneig (com per ex. el reg intermitent) encaminades a la disminució de 
l’emissió de gasos, sense que impactin en la productivitat de l’arròs i en la vulnerabilitat del Delta. 
 
E. Guillaumes assabenta que actualment s’ha creat un “Fons climàtic”, el 50% del qual anirà destinat a  
actuacions de l’Agència de la Natura i Patrimoni Natural, i l’altre 50% a actuacions d’adaptació i mitigació 
del canvi climàtic, i el sector primari és un dels pocs que pot fer actuacions de mitigació i cal aprofitar-
lo. Disposem de 22 M d’€ per al 2021, que no estaven previstos, i hem d’estar al cas de cara a la 
convocatòria de 2022 i presentar totes aquelles propostes que considerem que puguin entrar en 
aquesta línia.  
 
4.2. Seguiment i assaigs d’herbicides 
 
Sílvia Cónsola, tècnica experta en males herbes del Servei de Sanitat Vegetal, explica el seguiment 
dels assajos que s’estan fent per al control de males herbes: 

-   Benzobicyclon (Avanza  de Gowan), autoritzat excepcionalment: seguiment de vendes (500 l), 
aplicacions (dosis de 0,75l/ha) i superfície tractada (600 ha) al Delta de l’Ebre 

- Seguiment d’assajos EOR, per tal que es puguin registrar al MAPA (ambles actes perceptives): 
el Benzobicyclon (Avanza) i el Pretilachhlor (Rifit) 
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S. Cónsola informa sobre els assajos que s’estan realitzant amb l’objectiu de reduir l’ús de productes 
fitosanitaris i impulsar la gestió integrada de plagues, però també, a petició del sector, s’ha dut a terme 
el seguiment d’altres mètodes d’eliminació de males herbes emprats pels agricultors en els seus propis 
camps d’arròs convencional inundat i avaluar-los. Aquests altres mètodes són:  

- Grada rotativa i cultivadors  

- Sobreinundació i rodolí per fer les entrelínies, vers tractaments fitosanitaris (assaig propi) 

- Grada de pues en sembra en sec (assaig propi) 
 
S. Cónsola informa que està previst fer un nou assaig, que consistirà en retirar l’aigua del camp abans 
de la sega, per disminuir la incidència de cargol poma i de les males herbes. 
 
S’annexa la presentació exposada:  

punt 4.2- TSA 
22-juny_SV.pdf  

 

PRODELTA (M. Ibeas) agraeix l’esforç que fa el DACC per buscar alternatives als productes 
fitosanitaris i informa que s’ha creat un Grup Operatiu, en el que estan l’IRTA i Agroserveis, que estan 
fent assajos en la línia als que s’han explicat (enguany és el 1er any) en ecològic, però que també es 
pot traslladar a la producció convencional si funcionen. Està previst fer una visita de camp passat Sant 
Joan per fer una primera valoració, a la qual convida al Servei de Sanitat Vegetal, a la subdirectora i a 
la directora general. L’IRTA avaluarà com poden afectar a la biodiversitat les diferents estratègies 
aplicades.  
 
E. Guillaumes assenyala la importància de coordinar-se bé per sumar esforços, no trepitjar-se i de 
l’empoderament del sector primari, essencial per tirar endavant. Els convida a exposar els resultats 
d’aquests assajos en la propera reunió de la Taula Sectorial.  
 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) aposta per un sistema de producció mixta (ecològic i convencional) per 
anar cap a una producció sostenible, però sobre tot per fer una rotació de conreus al Delta per netejar 
els camps de males herbes i plagues. Fa referència a un informe de fa 20 anys sobre un estudi que es 
va fer amb una rotació, després de 3 anys d’arròs, amb alfals, panís i cereal d’hivern, amb uns resultats 
espectaculars (en  una zona no propera al mar). Suggereix profunditzar en aquest estudi. 
 
IRTA (M. Català) es mostra d’acord en que cal portar una estratègia integrada i els esforços que es fan 
per buscar alternatives al productes fitosanitaris en producció ecològica, serviran per a tothom per 
arribar a l’horitzó establert de reducció del 50% de productes fitosanitaris. La vessant varietal i 
agronòmica juguen també un paper molt important, i per això s’inclouen en l’estudi del Grup Operatiu.   
 

 
5. Informació sobre el desplegament del Decret 153/2019 de la fertilització del sòl i de la gestió 

de les dejeccions ramaderes  
 
La directora general E. Guillaumes informa que s’està treballant en la modificació del Decret 153/2019, 
i ja es disposa d’una versió, que ha de traslladar-se als nous directors de l’Agència Catalana de l’Aigua 
i de l’Agència de Residus de Catalunya, que ara estan al DACC. Compromís 5a 
 
El responsable d’Assumptes Mediambientals, Josep Mª Virgili, presenta les novetats en relació amb el 
desplegament del Decret de fertilització i gestió de les dejeccions ramaderes, centrant-se en: 

- la revisió de les zones vulnerables per acumulació de nitrats, d’acord amb l’Ordre TES 80/2021, 
amb la designació de 45 nous municipis a Catalunya 
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- la Declaració Anual de Nitrogen (DAN), amb 36.800 declaracions presentades al 2020 
- la prohibició de l’aplicació de purins en vano i l’obligació del conductímetre en les cisternes o 

basses 
- l’assessorament en fertilització obligat en les explotacions, en funció del tipus i tamany (Plans 

de fertilització) 
- ajuts a l’assessorament en fertilització  i a l’adquisició d’equips de mesura de nutrients i 

dosificació (conductímetres i cabalímetres) 
- dosi màxima de nitrogen en arròs en zones vulnerables i no vulnerables 

 
El responsable de Fertilització i Gestió de la Matèria Orgànica, Carlos Ortíz, informa sobre els assajos 
i seguiment que s’estan realitzant per conèixer el tipus de fertilitzant i moment d’aplicació òptims en la 
sembra en sec, arran de la demanda del sector en la passada reunió de la Taula Sectorial: 

- assaig iniciat al 2017 amb l’IRTA amb diferents adobs: purins, gallinassa i adob mineral  
- assaig de fòsfor a Illa de Riu, amb l’objectiu d’incrementar la matèria orgànica en aquesta zona 

tan arenosa 
- assaig iniciat al 2021 amb l’IRTA amb fertilització exclusivament mineral, amb seguiment per 

teledetecció 
- creació del Grup d’Agricultura de Precisió, amb l’elecció de 10 parcel·les en les que es tractarà 

d’optimitzar la fertilització (dosi/moment) mitjançant imatges espectrals 
 
C. Ortiz recorda les jornades, publicacions i eines que estan a disposició del sector, entre les que 
destaca l’Oficina de la Fertilització a l’espai RuralCat, on s’incorporarà en breu un apartat per l’arròs, 
amb la possibilitat de subscriure’s al Butlletí, jornades previstes (hi ha una jornada en línia prevista 
aquest any sobre l’assessorament en fertilització en arròs), fitxes tècniques, etc. i l’actualització de l’eina 
FERTIARRÒS amb l’objectiu d’introduir diverses millores. 

 
S’annexa la presentació exposada:  

punt 5- Fertilització - 
TS Arròs 22.juny.pdf  

 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) manifesta que, finalment, Catalunya serà tota zona vulnerable i si el 
Delta de l’Ebre és declarada zona vulnerable, amb els 155 kg de N/ha, l’arròs ni espigarà. E. Guillaumes 
respon que s’està treballant per evitar això i tots els esforços van en aquest sentit i per disminuir la 
contaminació per nitrogen de les aigües subterrànies. La directora informa que Catalunya, Aragó i 
Navarra estan fent un estudi per presentar a la UE, justificant exhaustivament que les necessitats del 
cultiu de l’arròs aconsellen majors quantitats de nitrogen dels 170 kg N/ha establerts. 
 
L’IRTA (M. Català) manifesta que hi ha moltes mesures agronòmiques per millorar l’eficiència de la 
fertilització. Informa que s’està fent un projecte amb un equip de biotecnòlegs, per trobar varietats que 
siguin més eficients amb l’aprofitament del nitrogen i també s’ha demanat treballar en la línia de les 
al·lelopaties, per donar suport al sector de l’arròs.    
 
La FCAC (J. Bosque) comenta que durant un parell d’anys va elaborar un document amb el perfil varietal 
del Delta amb les dades facilitades pel Servei d’Ajuts del DACC i, al 2019, eren 10 les varietats que 
ocupaven el 90% de la superfície cultivada d’arròs i 15 el 96%. Aquest perfil ha canviat, i la quantitat de 
155 kg N/ha, és clarament insuficient. Creu que el Decret no contempla les especificitats del conreu de 
l’arròs i és el moment de canviar-ho amb l’oportunitat que ens brinda la modificació del Decret. A part, 
la UE també planteja una reducció de fertilització del 20% per al 2030. La directora afegeix que a més, 
obliga a un 50% de reducció de les pèrdues de nutrients. Petició 5b 
 
PRODELTA (M. Ibeas) considera que cal fer un Pla de Fertilització per l’arròs, tant sigui per a les 
explotacions en zones vulnerables, com per les que no, i el Decret no dóna les eines per fer-ho. Afirma 
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que es pot fer més mal tirant 155 kg de N/ha mal aplicats, que 200 k de N/ha de ben aplicats, d’acord 
amb les varietats i zones, i que ja han comunicat a l’Oficina de la Fertilització que l’eina Fertiarròs no 
funciona. També mostra la preocupació pel fet que el MAPA hagi proposat un eco-esquema sobre 
fertilització per a totes les explotacions agràries d’Espanya, al qual no se sap si Catalunya es podrà 
acollir, arran de la publicació del Decret 153/2019, el qual ja estableix per condicionalitat la majoria 
d’actuacions proposades en la proposta d’eco-esquema de fertilització del Ministeri, deixant en una 
clara i evident situació d’incompetència davant d’altres zones productores d’arròs d’Espanya amb qui 
competim als mercats. que a Catalunya no s’hagi definit un ecoesquema de fertilització com han fet 
altres comunitats autònomes, i se suma a la petició de la FCAC. J.M. Virgili diu que quan el MAPA acabi 
de concretar els ecoesquemes, s’ha de mirar com encabir-los al Decret, per tal que tots els agricultors 
puguin optar als ajuts.  
 
La directora, E. Guillaumes, manifesta estar orgullosa d’anar un pas endavant pel que fa al Decret de 
Fertilització respecte d’altres comunitats autònomes, perquè creu que beneficia a tothom. Per revertir 
aquesta situació, cal anar a una fertilització d’excel·lència, però no és fàcil, i menys reflectir-ho en un 
Decret, malgrat s’estan duent molts esforços en el seu desplegament a tots nivells, i també des de 
l‘Oficina de Fertilització. Ara és el moment de revisar el Decret, però hem d’intentar que aquesta 
modificació no ens aboqui a una avaluació ambiental estratègica ordinària, per no retardar-ho més del 
compte. Demana al sector que plantegi i traslladi totes les propostes que se’ls acudi per assessorar bé 
als agricultors. 
 
Carles Ortiz es compromet a organitzar una jornada en línia específica sobre assessorament en 
fertilització nitrogenada, amb la col·laboració de l’Oficina de la Fertilització i de l’IRTA. Compromís 5c. 
Així mateix, es tractarà de tenir en compte el nivell d’extracció de nitrogen de les varietats més 
utilitzades, en l’actualització de Fertiarròs.  
 
La Cambra Arrossera del Montsià (M. Matamoros) considera important per Catalunya el poder vincular 
les zones inundables amb els ecoesquemes, perquè si el Ministeri no re-formula el plantejament dels 
ecoesquemes, el sector arrossaire pot perdre uns 6 milions d’euros en ajuts. E. Guillaumes respon que 
aquesta qüestió és té molt present al Departament i s’intentarà per tots els mitjans que el sector no surti 
perjudicat.  
 

 
6. Ajuts de la PAC   
 
La cap del Servei de Coordinació d’Ajuts i Registres, Anabel Aguilar, presenta les dades dels ajuts 
dissociats del sector de l’arròs (pag. bàsic, pag. verd i pag. joves), pels quals s’han pagat un total de 
més de 19 M d’€ (veure detall del nombre de beneficiaris, dates en que s’han efectuat els pagaments i 
els imports específics d’acord amb els coeficients de pagament provisionals en document adjunt). 
 
Anabel Aguilar informa també sobre l‘ajut associat al cultiu de l’arròs, pel qual s’han pagat 2,185 M d’€ 
d’euros, corresponents a una superfície de 20.678 ha. (veure imports i beneficiaris per comarques en 
el document adjunt). Informa que és el 3er any que es du a terme el control de l’ajut associat de l’arròs 
per monitoratge, amb resultats força positius que es detallen en el document abans esmentat. Per últim, 
informa que per a la campanya 2021, s’han presentat 1.358 sol·licituds a l’ajut associat. 
 
S’annexa el document amb el detall de les dades: 
 

punt 6- 
TaulaSectorial_arros_juliol_21.pdf 

La cap del Servei de Sostenibilitat Agrària, Pilar Ricart, informa sobre la mesura agroambiental “Gestió 
sostenible de zones humides”, on s’encabeixen les línies d’ajuts “Gestió sostenible de l’arròs” i “Gestió 
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sostenible de l’arròs-llavor certificada” exposant la seva evolució des del 2015 al 2020. Informa que les 
superfícies s’han mantingut bastant estables, amb una despesa total de 30.850.466 € per al període 
2015-2020. Si s’afegeix l’ajut a la llavor certificada, s’han pagat un total de quasi 34 M d’€. 
P. Ricart es mostra molt satisfeta per la bona acollida d’aquesta mesura voluntària (llavor certificada) 
atès que el 50% dels sol·licitants de l’ajut “Gestió sostenible de l’arròs” l’han demanat. L’execució de la 
mesura “Gestió sostenible de zones humides” correspon al 30,9 % del total de la despesa de la Mesura 
10, seguida de la “Producció Integrada” (24,4%) i de “Sistemes alternatius a la lluita química” (19,7%). 
S’annexa la presentació exposada: 
 

Punt 6- 
SPLR-Taula_sectorial_arròs_mapa_actualitzat.pdf 

 

Unió de Pagesos (D. Forcadell) considera que amb la nova PAC, tal com està plantejada, el sector de 
l’arròs té molt a perdre, tant pel que fa al primer pilar, per la baixada de pressupost i perquè no s’adequa 
cap ecoesquema, com pel que fa al segon pilar, pel tema de les agroambientals i s’ha de treballar molt 
per veure què és el que es pot fer per trobar la millor solució. Fa saber que València ha inclòs un 
ecoesquema per a la gestió de la palla, cosa que a Catalunya no està implementat. 
 
Anabel Aguilar assabenta sobre la situació actual del nou període de programació de la PAC, informant 
que s’estan desenvolupant els Plans Estratègics Nacionals, d’acord amb els objectius definits per la 
UE, entre els quals els de la vessant mediambiental, que agafen molt de pes, incrementant 
conseqüentment el pes de la condicionalitat i fent una PAC més verda amb la incorporació dels 
ecoesquemes. Les propostes d’aquests ecoesquemes realitzades pel MAPA estan generant molt de 
debat, i alhora es treballa amb propostes realitzades des del DACC, realitzades en col·laboració amb 
el sectors implicats, en funció de les necessitats detectades.  
 
Pel que fa a l’ecoesquema de l’arròs, a més de les reunions amb el sector arrossaire català, s’han fet 
reunions conjuntes amb Andalusia, València i Extremadura per tenir un posicionament consensuat, que 
es va traslladar al MAPA, però no se’n té retorn encara.  
 
La FCAC (J. Bosque) i PRODELTA (M. Ibeas ) es queixen d’aquesta manca de retorn, i en concret a 
les 3 propostes d’ecoesquemes traslladades el mes de maig de l’any passat de cara al nou període de 
programació. Es mostren preocupats per la incertesa en torn al sector de l’arròs en el nou període de 
la PAC, a tots nivells: agroambientals, ecoesquemes, ajut associat, etc. i que sigui el MAPA qui tingui 
l’última paraula. Demana al DACC que sigui bel·ligerant amb el MAPA i defensi els interessos dels 
arrossaires. A. Aguilar respon que encara no s’ha publicat el Reglament i que des del DACC es segueix 
i es seguirà defensant la postura consensuada amb el sector.  
 
Pilar Ricart afegeix que s’està portant a terme una revisió acurada de totes les línies, no només la de 
l'arròs, tenint en compte les interaccions que els ajuts poden tenir amb els ecoesquemes i la 
condicionalitat reforçada, i malgrat el Pla Estratègic de la PAC (PEPAC) és estatal, s’està treballant la 
part regional per establir les especificitats de Catalunya. 
 
La directora E. Guillaumes comparteix la preocupació del sector pel fet que, malgrat s’ha lluitat 
intensament, no ha estat possible la regionalització de la PAC, però vol deixar clar que el Departament 
seguirà lluitant per defensar el sector.   

 

7. Danys per fauna salvatge: valoració de danys en arrossars causats per polla blava i 
flamenc i altres qüestions 
 

El cap del Servei de Fauna i Flora, Ricard Casanovas, informa que, arran de la petició per part dels 
representants de la Taula Sectorial de l’Arròs sobre aquest mateix punt de l’Ordre del dia, el passat 



Generalitat de Catalunya 
Departament d'Acció Climàtica,  
Alimentació i Agenda Rural  
Direcció General 
d’Agricultura i Ramaderia 

 

 
 
Gran Via de les Corts Catalanes, 612-614 
08007 Barcelona 
Tel.: 93 304 67 00                                                                     Pàgina 13 de 17 
taules.sectorials.darp@gencat.cat 
http://agricultura.gencat.cat/ 
 
 
 
 

 
 

dilluns 31 de maig es va celebrar una reunió per exposar i acordar les qüestions i dubtes relatius a la 
tramitació dels danys causats pel flamenc i la polla blava.  
 
Tot seguit explica, de nou, el procediment regulat de tramitació dels danys causats per aquestes dues 
espècies de fauna protegida, la diferent temporalitat dels danys segons l’espècie causant, les 
especificitats i diferències segons la varietat d’arròs i de conreu (ecològic o no) i la metodologia de 
detecció i calibratge dels danys mitjançant les actes aixecades pels Agents Rurals i les fotografies 
obtingudes mitjançant el satèl·lit Sentinel.  
 
Pel que fa als danys provocats per polla blava, explica les dificultats de certs detalls per diferenciar 
determinades zones inundades o zones colindants a pistes i camins, respecte zones danyades per 
aquesta espècie i que actualment s’estan complementant amb fotografies fetes per dron realitzades 
pels Agents Rurals i tècnics del Parc Natural, per tal de millorar i afinar el calibratge. Aquestes millores 
ja s’estan realitzant actualment i de forma mensual (ja realitzats durant mes de maig i juny i es 
continuaran realitzant fins el mes d’octubre) en, com a mínim 10 terrenys diferents, de forma seriada.  
 
Pel que fa als danys provocats pel flamenc, també enguany ja s’ha iniciat la presa de fotografies per 
satèl·lit i amb dron, atès que fa dos anys els Agents Rurals no disposaven d’aquestes eines 
tecnològiques. R. Casanovas recorda que en l’esmentada reunió es va acordar millorar el contingut de 
la informació de la Resolució d’indemnització, incorporant els rendiments, el preu de la varietat d’arròs 
i la superfície finalment valorada i compensada, aplicant el principi de major transparència i informació.  
 
Tal com es va acordar en la reunió del 31 de maig, i atesa la iniciativa exposada per la DG d’Agricultura 
i Ramaderia, E. Guillaumes, de treballar en reunions tècniques i específiques els diferents temes que 
sorgeixin a la Taula Sectorial, R. Casanovas es compromet a convocar, abans de finalitzar la primera 
quinzena de juliol, al Grup de treball d’avifauna d’aquesta Taula Sectorial, amb l’assistència del Cos 
d’Agents Rurals i tècnics del Centre Tecnològic i Forestal de Catalunya (centre que per encàrrec del 
Servei de Fauna i Flora, valora, analitza i efectua el calibratge i superfície dels danys causats per polla 
blava i flamenc). En dita reunió s’explicarà amb detall les millores tecnològiques realitzades enguany 
per afinar en el calibratge de la superfície dels danys provocats per aquesta avifauna protegida. 
Compromís 7a 
 
PRODELTA (M. Ibeas), agraeix la celebració de la reunió realitzada el 31 de maig, i exposa el cas d’un 
comentari d’un agent rural a un agricultor afirmant que un cop els danys del flamenc es comproven, es 
sol·liciten i tramiten, l’agricultor no pot ressembrar atès que ja serà indemnitzat. També comenta que 
no entén que els vols de dron es realitzin dies desprès d’haver patit els danys de flamenc, i sense la 
presència de l’agricultor. 
 
R. Casanovas explica i confirma que, tal com es va acordar en una reunió celebrada l’any anterior, els 
danys de flamenc s’indemnitzaran al 100% i que la possible ressembra posterior al dany, és voluntària 
i l’assumeix l’agricultor. Per tant, el comentari efectuat per l’agent rural és erroni i puntual. Tot i així, en 
la reunió que es farà del grup de treball com hi assistiran els Agents Rurals, es confirmarà i concretarà 
aquest malentès. Pel que fa als vols de dron, explica i reafirma la realització de vols de dron per part 
dels Agents Rurals de forma mensual i seriada, a fi i efecte de recopilar fotografies amb diferent 
temporalitat per detectar cronològicament en el temps els canvis en les tonalitats i les fotografies preses 
ens els camps afectats. La presència de l’agricultor durant els vols de dron, no és obligatòria però 
s’intentarà que se li informi amb antelació.  
 
R. Casanovas aprofita per explicar que a data d’avui la superfície de danys causats per flamencs és la 
mateixa que la superfície total de danys de tot l’any 2020. Concretament, enguany 127,9 ha (93,95 ha 
al Montsià i 33,95 ha al Baix Ebre) respecte les 127 ha totals de tot l’any 2020.  
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Unió de Pagesos (D. Forcadell) considera que els danys provocats pel flamencs no haurien d’estar 
suportats només pels pagesos i pel DARP, sinó també per la restauració, turisme, etc.  
Unió de Pagesos (D. Forcadell) agraeix la celebració de la reunió realitzada el 31 de maig, la 
predisposició i la celeritat en fer-la i pregunta les possibles repercussions en la condicionalitat, en el cas 
que durant una inspecció es detecti que no s’ha plantat arròs en un camp afectat per danys per flamenc. 
Al respecte M. Ibeas, explica que l’agricultor, cas de no ressembrar, ha d’anar a l’oficina comarcal i 
sol·licitar guaret en aquells camps on ha patit danys per flamenc. S’acorda explicar el tràmit a seguir 
per l’agricultor, per tal que no repercuteixi negativament en la condicionalitat. Tot i així l’Annabel Aguilar 
i la Pilar Ricart, comenten que estudiaran aquests supòsits per evitar possibles penalitats per 
condicionalitat. Ricard Casanovas explica i ofereix que, com fins a la data, tots els expedients 
individualitzats de danys estan a la seva disposició per comprovar i constatar l’existència de danys 
causats per fauna protegida. Acord 7b  
 
La FCAC (JL Bosque), agraeix la celebració de la reunió realitzada el 31 de maig i les explicacions i 
comentaris efectuats pel Ricard Casanovas durant aquesta reunió. 
 
8. Torn obert de paraules 
 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) informa que van anar a l’ACSA per unes altres qüestions alienes al 
sector de l’arròs, però els van informar que volien posar una mena d’avís al productes elaborats amb 
arròs (“tortitas”, “potitos” bebès, etc.) per la possible acumulació d’arsènic si s’excedeix el consum. Es 
va demanar a l’ACSA que fossin molt curosos per no aixecar alarmes innecessàries que poguessin 
perjudicar al sector de l’arròs. Demana al DACC que estigui pendent d’aquesta qüestió. E. Guillaumes 
recull la petició. Petició 8a  
 
Unió de Pagesos (D. Forcadell) demana al DACC formació i mitjans de suport per a la presentació 
telemàtica dels tràmits administratius derivats dels ajuts i altres actuacions, per a la gent de més edat 
que no està familiaritzada amb la informàtica o que no disposa de prou cobertura o equips informàtics. 
Petició 8b  
 
Prodelta (M. Ibeas) demana que l’entitat a qui representa sigui convocada a les properes reunions de 
la Taula Sectorial com a entitat convidada perquè considera que l’intercanvi d’informació serà beneficiós 
per a tothom. E. Guillaumes no té cap inconvenient, però ho consulta a les entitats presents a la Taula 
i al no oposar-se cap, es compromet a elevar-ho a la Taula Agrària, qui és qui té la competència per 
aprovar-ho. Petició 8c  
 
 
ACORDS, PETICIONS I COMPROMISOS  
 
Varis 

1. S’acorda aprovar l’acta de la reunió anterior, AR/01/2020, per unanimitat, amb les esmenes 
aportades per la FCAC i l’IRTA a la pàgina 5: 

- Paràgraf 6è: on diu: “Oxidiazol”, ha de dir “Oxadiazon” (esmena FCAC) 

- Paràgraf 7è: on diu “... destaca que l’IRTA ja no fa cap assaig amb Loyant© ja que anteriorment 
ja havia comprovat la seva important fitotoxicitat, tant en sembra en sec com en la 
convencional”, ha de dir: “...comenta que l’IRTA  no ha fet cap assaig amb Loyant©, però s’ha 
aplicat a la finca i s’han observat símptomes de fitotoxicitat en la sembra en sec”. (esmena 
IRTA). 
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Cargol poma - Ajut per a l’adquisició de saponines 

2.2a  Unió de Pagesos (C. Bertomeu) demana al DACC que segueixi pressionant al Comitè de 
Fitosanitaris del MAPA, per tal que es pugui seguir finançant la compra de saponines. E. 
Guillaumes es compromet a seguir insistint. 

2.2b PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que es faci el possible per a mantenir la possibilitat de 
que els sol·licitants de l’ajut puguin continuar tramitant la sol·licitud de l’ajut per a l’adquisició 
de saponines amb l’IdCat Mòbil.   

2.2c PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que es faci arribar als membres de la Taula Sectorial 
la normativa que estableix que la tramitació de la sol·licitud de l’ajut per a l’adquisició de 
saponines s’ha de realitzar a través del certificat digital instal·lat a un PC i no a través de 
l’IdCat mòbil. 

2.2d  Unió de Pagesos (C. Bertomeu) demana per què no s’admet un pagaré d’una factura en la 
certificació de l’ajut a l’adquisició de saponines. J. Giné es compromet a consultar-ho i a 
informar-li. 

Sanitat Vegetal 

 

4.1a El DACC (E. Guillaumes) es compromet a demanar al MAPA, la informació dels índex de 
risc harmonitzats dels productes fitosanitaris per a l’Estat espanyol, i en concret per a 
Catalunya, i en cas de que no sigui possible obtenir-la, intentar deduir-la.  

4.1b El sector demana al DACC que Catalunya lideri la represa dels Grups de Treball de Sanitat 
Vegetal estatals per tal de sumar esforços en el coneixement i transmissió d’informació sobre 
els temes de sanitat vegetal. E. Guillaumes es mostra d’acord i si no s’aconseguís es compromet 
a liderar uns grups de treball d’àmbit català, amb possibilitat de convidar a experts d’altres 
comunitats autònomes. 

4.1c   La FCAC (J. Bosque) demana que sigui Catalunya la que impulsi la sanitat vegetal, sense 
dependre del MAPA, creant els Grups de treball de sanitat vegetal de Catalunya als quals es 
convidi als tècnics d’altres comunitats autònomes que es cregui oportú, per compartir informació, 
i experiència, i inclòs projectes o assajos. E. Guillaumes es manifesta a favor d’aquesta proposta. 

4.1d Unió de Pagesos (D. Forcadell) i PRODELTA (M. Ibeas) demanen una solució per lluitar 
contra les algues dels canals de rec, perquè no hi ha cap biocida autoritzat per aquest ús 
(aigua de reg). El DACC (E. Guillaumes) es compromet a exposar aquest problema a l’ACA per 
intentar trobar la millor solució. 

 
Desplegament Decret 153/2019 de gestió de la fertilització  

 

5a  El DACC (E. Guillaumes) es compromet a traslladar l’esborrany de la modificació del Decret 
153/2019 de fertilització i de la gestió de les dejeccions ramaderes als nous directors de l’ACA 
i de l’ARC. 

5b   La FCAC (JLL Bosque) i PRODELTA (M. Ibeas) demanen al DACC que en la modificació del 
Decret 153/2019 es contemplin les eines necessàries per l’acompliment de la reducció de 
fertilitzants i la reducció de les pèrdues de nutrients, tenint en compte l’especificitat del 
conreu de l’arròs i de la resta de conreus.  

5c El DACC (C. Ortiz) es compromet a organitzar una jornada en línia específica sobre 
assessorament en fertilització nitrogenada, amb la col·laboració de l’Oficina de la Fertilització 
i de l’IRTA  
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Danys provocats per la fauna salvatge 

 

7a R. Casanovas es compromet a convocar, abans de finalitzar la primera quinzena de juliol, al 
Grup de treball d’avifauna d’aquesta Taula Sectorial, amb l’assistència del Cos d’Agents Rurals 
i tècnics del Centre Tecnològic i Forestal de Catalunya, per explicar amb detall les millores 
tecnològiques realitzades enguany per afinar en el calibratge de la superfície dels danys 
provocats per flamenc i polla blava. 

7b Sector i Servei de Fauna i Flora (R. Casanovas) acorden que s’informarà del tràmit a realitzar 
per l’agricultor quan durant una inspecció es detecti que no s’ha plantat arròs en un camp 
afectat per danys per flamenc per evitar malentesos i possibles incompliments de condicionalitat.  

Torn obert de paraules 

8a.  Unió de Pagesos (D. Forcadell) demana al DACC (E. Guillaumes) que faci les gestions necessàries 
amb l’ACSA per tal que l’avís que volen que es posi als productes elaborats a base d’arròs 
(“tortitas”, “pottitos” de bebè, etc.) advertint que un excés de consum pot provocar una 
possible acumulació d’arsènic, es faci de manera curosa, per tal de no aixecar una alarma 
innecessària perjudicant al sector de l’arròs. El DACC (E. Guillaumes) recull la petició.  

8b Unió de Pagesos (D. Forcadell) demana al DACC formació i mitjans de suport per a la 
presentació telemàtica dels tràmits administratius derivats dels ajuts i altres actuacions, per a 
la gent de més edat que no està familiaritzada amb la informàtica o que no disposa de prou 
cobertura o equips informàtics. E. Guillaumes es compromet a analitzar aquest punt, per tal 
d’acompanyar al sector en el compliment de la tramitació telemàtica (obligatòria per normativa) de 
les relacions entre l’administració i els administrats.     

8b. Prodelta (M. Ibeas) demana al DACC que aquesta entitat pugui participar en les reunions de 
la Taula Sectorial de l’Arròs com a entitat convidada i que se li faciliti tota la informació que 
s’envia al sector a través de la bústia de Taules sectorials. El DACC (E. Guillaumes), dóna la seva 
conformitat, un cop consultats als membres de la Taula. 

 
Annexos a l’acta 
 

 Recull estadístic de l’Arròs  
 Acta reunió anterior  
 Ajuts a l’adquisició de saponines 2021 (presentació) 
 Evolució de la superfície amb sembra en sec (presentació) 
 Seguiment i assaigs d’herbicides (presentació) 
 Informació sobre el desplegament del Decret 153/2019 de la fertilització del sòl i de la gestió 

de les dejeccions ramaderes (presentació) 
 Ajuts agroambientals (presentació)  
 Balanç d’ajuts directes 2020 i situació 2021 (document) 
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Sense més temes a tractar, la directora E. Guillaumes agraeix la participació dels presents i aixeca la 
reunió a les 14.54h 
 
 
 
 
La secretària,               Vist i plau,   
 
 
 
 
 
Coordinadora Tècnica de les Taules  
Sectorials Agràries              Directora general                   
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